



Press release/ communiqué de presse

La version française suit

Catholic Religious Communities Urge the Canadian Conference of Catholic Bishops to Take Decisive Leadership in Advancing Reconciliation in Canada

TORONTO, ONTARIO/FOR IMMEDIATE RELEASE/ JULY 5, 2021:

Twenty-one Catholic congregations of men and women religious across Canada have signed a letter to the Canadian Conference of Catholic Bishops (CCCB) calling on them to demonstrate “clear and courageous leadership” in developing a National Catholic Reconciliation Plan.

As Catholics invested in the reconciliation process, we see as vital next steps that you:

- Support the Indigenous invitation to the Holy Father, as the spiritual leader of the Catholic Church, to come and deliver a formal apology in person.
- Encourage openness and transparency in the disclosure of all outstanding records and information about the running of residential schools.
- Develop and fund a national and Indigenous-led Catholic reconciliation plan that:
 - addresses intergenerational trauma
 - supports survivors
 - supports the reclamation of Indigenous language and culture
 - creates educational and awareness-raising materials to decolonize our minds and hearts, and
 - produces other programs essential to the healing process.

Father Erik Oland, provincial of the Jesuits of Canada, said:

“Thousands of Indigenous children have made their journey to their Creator in the spirit world. In this tragic and propitious moment, they are now speaking to us from their anonymous graves. Are we listening? Will we heed their voices? Apology is a risk, opening archives is a risk, committing to develop programs is a risk, but more importantly these are essential steps on the path to true healing and right relations.”

His words echo the sentiments expressed by Sister Margo Ritchie, the congregational leader of the Sisters of St. Joseph in Canada. In her words:

“We are experiencing the searing grace of a new collective consciousness among all of us as a Catholic community. There is no doubt that some choices have been made to respond to the calls of the Truth and Reconciliation Report. And yet...and now, we are called into the depths of a reconciliation that can give space for a new future of healed relationship.”

[The letter](#) was delivered Monday, June 28 to the Rev. Richard Gagnon, President of the CCCB.

For more information, contact:

Sue Wilson, CSJ

Office for Systemic Justice
Federation of Sisters of St. Joseph of Canada
519-432-3781 ext. 402
swilson@csjcanada.org

*Joint Ecological Ministry (JEM) is a collaboration of religious communities and partners using their resources to promote caring for Creation and living within planetary limits.

+++++

**Les communautés religieuses catholiques exhortent fortement la
Conférence des évêques catholiques du Canada à jouer un rôle de
leadership décisif pour faire avancer la réconciliation au Canada**

TORONTO, ONTARIO/POUR DIFFUSION IMMÉDIATE / LE 5 JUILLET 2021 :

Vingt-et-un congrégations religieuses catholiques à travers le Canada ont signé une lettre adressée à la Conférence des évêques catholiques du Canada (CECC), lui demandant de faire preuve d'un "leadership clair et courageux" dans l'élaboration d'un Plan national de réconciliation catholique.

En tant que catholiques investis dans le processus de réconciliation, nous considérons comme les prochaines étapes vitales que vous :

- soutenir l'invitation de peuples autochtones au Saint-Père, en tant que chef spirituel de l'Église catholique, à venir présenter des excuses officielles en personne.
- encourager l'ouverture et la transparence dans la divulgation de tous les dossiers et informations en suspens concernant le fonctionnement des pensionnats.

- élaborer et financer un plan de réconciliation catholique national dirigé par les autochtones qui:
 - s'attaque aux traumatismes intergénérationnels
 - soutient les survivants,
 - soutient la récupération de la langue et de la culture autochtones,
 - crée du matériel éducatif et de prise de conscience pour décoloniser nos esprits et nos cœurs, et
 - produit d'autres programmes essentiels au processus de guérison.

Le père Erik Olan, responsable provincial des Jésuites, a déclaré :

"Des milliers d'enfants autochtones ont entrepris leur voyage vers leur Créateur dans le monde des esprits. En ce moment tragique et propice, ils nous parlent maintenant à partir de leurs tombes anonymes. Les écoutons-nous ? Tiendrons-nous compte de leurs voix ? S'excuser pose un risque, ouvrir des archives pose un risque, s'engager à développer des programmes pose un risque, mais plus important encore, ce sont des étapes essentielles en vue d'une véritable guérison et des relations justes."

Ses paroles font écho aux sentiments exprimés par Sœur Margo Ritchie, leader d'une des congrégations de Sœurs de Saint-Joseph au Canada. Selon elle:

"Nous ressentons parmi nous présentement la brûlante grâce d'une nouvelle conscience collective en tant que communauté catholique. Il ne fait aucun doute que certains choix ont été faits pour répondre aux appels du Rapport sur la vérité et la réconciliation. Et pourtant... et maintenant, nous sommes appelés à entrer dans les profondeurs d'une réconciliation qui peut créer un espace pour de nouvelles relations guéries."

[La lettre](#) a été remise le lundi 28 juin au Révérend Richard Gagnon, président de la CECC.

Pour plus d'informations, contactez:

Sue Wilson, CSJ

Office for Systemic Justice
Federation of Sisters of St. Joseph of Canada
519-432-3781 ext. 402
swilson@csjcanada.org

*Le "Joint Ecological Ministry" (JEM) [Ministère écologique conjoint - MÉC] est une collaboration entre communautés et leurs partenaires religieux qui utilisent leurs ressources pour promouvoir le respect de la Création et une vie qui tienne compte des limites de la planète.